
Zápis ze schůzky pracovní skupiny pro ICT rady města Varnsdorf. 

 

Dne 3. 4. 2023 v 11.00 konané na MÚ Varnsdorf. 

 

Přítomní členové skupiny: 
Jan Louka, DiS. 

Aleš Podroužek  

Bc. Zdeněk Štěpánek 

Ing. Libor Petr 

Petr Rybníček 

Martin Kalina 

Program: 
1. Mapová anketa 

2. Městské hotspoty 

Zápis: 
Mapová anketa: 

Mapový systém „pocitovemapy.cz“ se všeobecně líbí – je vhodné použít či naprogramovat něco v 

tomto smyslu. Aleš Podroužek opakuje, že nabízí naprogramování systému, který bude cenově 

někde mezi základní a rozšířenou variantou uvedeného SW (cca 12500Kč). Padl návrh využít již 

fungující SW „Vyfoť a nahlaš“ pro hlášení míst, kde chceme např. lavičky. Výsledek by byl 

podobný jako Fotky na mapy.cz. Nevýhodou je nutnost nainstalované appky a být na místě. Jan 

Louka se zeptá p. Šikuly (dodavatel GISu), zda by jeho zobrazovací část uměla i tu zadávací. 

 

Městské hotspoty: 

Probíhá diskuze, že provoz přes veřejné hotspoty je v podstatě anonymní, lze těžko monitorovat a 

naráží to na trable s ČTÚ. Spolek VdfFree, z. s. (Martin Kalina) provozoval hotspot na náměstí, ale 

z legislativních a technických důvodů ho znepřístupnilo a nyní říká, že hotspoty pro veřejnost 

provozovat nebude z právních důvodů. Libor Petr (Interdata) mluvil o právním rámci poskytovaní 

internetu, o povinném blokování vybraných internetových stránek, o logování provozu a dále 

upozornil na bezpečnostní rizika. Existuje reálný bezpečnostní problém, že hotspot může zneužít 

anonymní uživatel, který bude prostřednictvím veřejného internetu provádět nezákonnou činnost. V 

případě příkazu státního zástupce vznikne na veřejném hotspotu problém s identifikací pachatele a 

všechny následné problémy jdou za provozovatelem hotspotu. Kvůli těmto rizikům ani pan Petr, ani 

pan Rybníček nebudou provozovat veřejný hotspot bez ověřování identity uživatelů. 

 

Z právního hlediska je nutné řešit následující body: 

 

1) Kvůli ochraně spotřebitele může poskytovatel veřejně dostupné služby elektronických 

komunikací (dále jen ISP), tj. Výběžek.net (Petr Rybníček) a Interdata (Libor Petr), poskytovat 

služby přístupu k internetu jen na základě smlouvy. Náležitosti smlouvy poměrně obšírně upravuje 

§ 63 zákona 127/2005 Sb. o elektronických komunikacích. A navíc k tomu všemu musí spotřebitel 

podle nařízení EU ještě před podpisem smlouvy prokazatelně obdržet písemné "Shrnutí smlouvy"! 

Neplnění zákonných povinností většinou znamená pro každého ISP nepříjemnou návštěvu z 

Českého telekomunikačního úřadu a většinou velmi citelnou pokutu podle správního řádu. Splnění 

všech právních náležitostí je pro ISP v případě veřejného hotspotu prakticky nemožné. 

 

2) Všichni ISP musí podle vyhlášky č. 357/2012 Sb povinně logovat a uchovávat provozní a 



lokalizační údaje pro potřeby Vojenského obranného zpravodajství, Policie České republiky, 

Bezpečnostní a informační služby, a České národní banky. Bez identifikace účastníka sítě podle 

předchozího bodu to není možné splnit - opět pro ISP vzniká vážný problém, který může v 

extrémním případě skončit odebráním telekomunikační licence. 

 

3) V případě nahlášeného porušování autorských práv jsou ISP povinni zabránit dalšímu šíření 

takového obsahu - opět podobný problém jako v předchozích bodech 

 

4) V neposlední řadě je tu Zákon č. 186/2016 Sb., ve kterém se píše: "Poskytovatelé připojení k 

internetu na území České republiky jsou povinni zamezit v přístupu k internetovým stránkám 

uvedeným na seznamu internetových stránek s nepovolenými internetovými hrami. Zde je třeba 

upozornit na to, že "poskytovatel připojení k internetu" není to samé jako "poskytovatel veřejně 

dostupné služby elektronických komunikací". Do první kategorie spadají jak ISP, tak i spolky, ale i 

úřad, školy, prostě subjekty zpřístupňující internet dalším osobám. Minulý rok se k blokování 

hazardních her přidalo i blokování stránek s nelegálními léčivými přípravky, blokování ruských 

dezinformačních webů - tohle všechno bude tedy nutné zajistit i na veřejném hotspotu. Na běžném 

tzv. „domácím“ internetu, tedy např. od O2/T-Mobile/Vodafone je toto již vyřízené na straně 

poskytovatele služby. 

5) Kvůli povinnosti identifikace účastníka bude nutné provozovat nějaký autentifikační portál pro 

ověřování uživatelů, ideálně s ověřováním přes SMS, protože tlf. číslo je v databázi operátorů. Před 

přihlášením bude muset účastník potvrdit souhlas se smluvními podmínkami (bezpečnost, GDPR, 

blokace stránek, atd.) a až po odsouhlasení smluvních podmínek mu bude zpřístupněno připojení k 

internetu. Způsoby, jak to všechno správně legislativně vyřešit určitě existují, ale takové systémy 

nejsou zdarma a někdo by se o jeho provoz musel starat. Podle průzkumu Libora Petra je na trhu 

dostupných několik různých systémů pro správu hotspot captive portálů - ty nejlevnější stojí cca 

1000 Kč s DPH/měsíc za první APčko a 200 Kč s DPH/měsíc za každé další APčko spravované pod 

stejným účtem. A to jsou jen "holé" náklady na cloudovou službu pro řízení captive portálu, bez 

nákladů na rozesílání SMS, mzdových nákladů někoho, kdo ten systém spravuje, bez nákladů na 

internetovou konektivitu… 

 

Další subjekty, které by free hotspot mohly provozovat, tedy o. s. GAVANET (Zdeněk Štepánek) a 

VdfFree, z. s. (Martin Kalina) sice nejsou tak striktně vázány zákonem o elektronických 

komunikacích, ale ač oba mají ve svých stanových, že budou podporovat využívání internetu a 

informačních technologií, zároveň mají zákonnou podmínku, že tyto výhody mohou poskytovat jen 

svým členům a podle stanov se lze členem stát jen podáním (a následným schválením) žádosti o 

členství. Člen opět musí být dohledatelný. 

 

Závěr z diskuze o hotspotech: Dříve to šlo, jelikož byl internet „nový“ a všichni ho chtěli. Dnes je 

právní rámec poskytování přístupu k internetu čím dál více složitější a zprostředkovatelé připojení k 

internetu (veřejní, neveřejní, ba i úřad či školy) musí, pod hrozbou vysokých pokut, dodržovat řadu 

zákonných povinností a proto je splnění požadavku vedení města ve stávající podobě nereálné. 

 

V případě trvání na stavbě hotspotu ho samozřejmě zřídit lze, ale bude to stát peníze. Především jde 

o jasnou identifikaci uživatele. Budoucí legislativa přinese „občanku v mobilu“, toho by šlo využít, 

ale to je teprve budoucnost. 

 

Návrh: Pravidelné schůze první pondělí v měsíci v 11 hodin. Všeobecně přijato, ale 1.5. je svátek… 

Domluven termín schůze na 5. června v 11 hodin. Případně dříve dle domluvy. 

 

Schůze ukončena cca ve 12.15. 


